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Egy német jogász Szegeden 

Németül tanít, 
magyarul tanul 

Három éve, pontosab-
ban az 1 9 9 8 / 9 9 - e s ta-
névben indult a szegedi 
jogi k a r négy fé léves, 
úgynevezett német gaz-
dasági jogi képzés elne-
vezésű p r o g r a m j a . Eb-
ben j e l e n l e g m i n t e g y 
hetvenen vesznek részt, 
főiskolások, egyetemis-
ták, végzett jogászok. A 
po tsdami e g y e t e m m e l 
szervezték meg a szege-
d i e k ez t a k i e g é s z i t ő 
képzést, s ennek egyik 
szaklektora Steffen Vo-
gel jogász, ak i az elmúlt 
év szeptemberétől dol-
gozik a Tisza-part i vá-
rosban. 

- A Szegedi Tudománye-
gyetem Állam- és Jogtudo-
mányi Karára tavaly szep-
t ember e le jén kerü l tem és 
azóta szaklektorként dolgo-
zom ebben a f e l sőok ta tás i 
i n t é z m é n y b e n . I s m e r e t e s , 
hogy a potsdami és a szegedi 
e g y e t e m közö t t 1998-ban 
köttetett az a megállapodás, 
amelynek értelmében német 
gazdasági jogi képzés indul 
a szegedi jogi karon. Ennek 
l é t r e j ö t t é b e n a p o t s d a m i 
e g y e t e m r é s z é r ő l Werner 
Merle professzor, a szegedi 
jogi kar részéről pedig Ba-
logh Elemér professzor, dé-
kánhelyettes volt a kezdemé-

nyező, s ők tettek a legtöb-
bet azért, hogy ez a képzési 
forma itt Szegeden is meg-
valósuljon - mondja beszél-
ge tésünk kezdetén S te f fen 
Vogel szaklektor. 

A fiatal jogász- tanár el-
mondja, hogy a tanulmányo-
kat témakörök szerint oktat-
ják, úgynevezett tömbösített 
e l ő a d á s - s o r o z a t o k b a n , a 
potsdami egyetem jogi kará-
nak professzorai és tudomá-
nyos munkatársai adják elő 
az anyagot, s ez félévenként 
két, illetve három egyhetes 
intenzív kurzusokat jelent a 
hallgatók számára. Az ő fel-
adata egyébként abból áll, 
hogy az e lőadot t anyagot , 
vagy annak egyes részeit, a 
hallgatók számára még ért-
hetőbbé tegye, tudásukat el-
mélyítse, s e célból speciális 
szemináriumokat tartanak az 
egyetemen. Vogel úr azt is 
hozzáfűzi , hogy a számon-
ké rés m i n d e n e l ő a d á s - é s 
s z e m i n á r i u m s o r o z a t u tán 
történik, mégpedig írásban. 
Amire természetesen a hall-
gatók érdemjegyet kapnak. 
Ez a számonkérés egyébként 
ál talában jogesetek megol-
dásából és e lmélet i kérdé-
sekből áll. 

- A magyar joghallgatók 
kiválóan beszélnek németül. 
Számomra ez a meglepetés 
ere jével hatott , hiszen egy 

idegen nyelvet e lsa já t í tani 
nem könnyű feladat, ezt lá-
tom a magam példáján ke-
resz tü l is. Igaz , a m a g y a r 
nyelv rendkívül nehéz, ezért 
még csak az elején járok -
vallja be mosolyogva a fiatal 
jogász , aki szerintünk már 
most kiválóan beszéli nyel-
v ü n k e t . - M i n d e n e s e t r e 
csakis kedvező körülmény-
ként könyvelhetem el, hogy 
a magyar hallgatók ilyen jól 
értik és beszélik a németet, 
hiszen így sokkal könnyeb-
ben sajátítják el a tananyagot 
is. 

S tef fen Vogel, aki sokat 
köszönhet a Robert-Bosch 
Stiftungnak, mert ez a köz-
a l a p í t v á n y seg í t i a n é m e t 
nyelvű képzést a közép- és 
ke le t -európai o r szágokban 
nagyon megkedvelte Szege-
det. Azt mondja, a külföldi-
ek többnyire csak Budapes-
tet ismerik, pedig a vidéki 
nagyvárosok is jelentős szel-
lemi és anyagi értékeket mu-
tatnak fel. Ezeket is meg kell 
becsülni. Ő ezt teszi Szeged-
del, az itt zajló élettel. Ennek 
tulajdonítható nyilván az el-
határozása is, hogy még egy 
évet biztosan a Tisza-parton 
tölt, jogász-vendégtanárként. 
Közben tanul magyarul, hi-
szen erre a mindennapi élet-
ben is szüksége van, és lesz. 

Kisimre Ferenc 

Steffen Vogel: Jól érzem magam a Tisza-parti városban. (Fotó: Karnok Csaba) 

Friderikusz egyre türelmetlenebb 

Tévéelnök akar lenni 

Nem kétséges, hogy ki a jelöltje Friderikusz Sándornak az elnöki posztra. (Fotó: Miskolczi Róbert) 

Az elmúlt héten való-
ságos b o m b a k é n t rob-
bant a hír, hogy a Ma-
g y a r Te lev í z ió e l n ö k i 
székére kiirt pályázaton 
- m á s i k h á r o m je lö l t 
mellett - a népszerű té-
vésztár, Friderikusz Sán-
dor is e l indul . Lapunk 
megkereste Friderikuszt, 
hogy a hir részleteiről 
érdeklődjön. 

- Milyen megfontolásból 
adta be a pályázatát? 
- Mert televíziósként és 

nézőként egyaránt nincs tü-
relmem tovább nézni mind-
azt az erkölcs i és szakmai 
züllést, ami a Magyar Tele-
vízióban tapasztalható. Az 
egyre emelkedő tévéelőfize-
tési díjak mellett az emberek 
lassan már semmit nem kap-
nak a köztévétől, és én azt 
k ü l ö n ö s e n f e l h á b o r í t ó n a k 
tartom, hogy ennek ellenére 
évente 11-15 milliárd forint 
fo ly ik ki az MTV-bő l - a 
rendőrség is vizsgálja, hogy 
hová. Én a televíziós pálya-
fu t á som j e l en tős részét az 
MTV-nél töltöttem, ott let-
tem - szakmailag és üzleti-
leg egyaránt - sikeres. Úgy 
g o n d o l t a m , e l j ö t t az i dő , 
amikor meg kell hálá lnom 
azokat a lehetőségeket, ami-
ket az MTV-től valaha kap-

tam, tehát beadtam a pályá-
z a t o m a t , a m e l y n e k v é g e 
még az is lehet, hogy elnye-
rem a Magyar Televízió el-
nöki posztját. Hogy szándé-
ka im t i sz taságát b izony í t -
s a m , m i n d a d d i g , a m í g az 
MTV nem lesz nyereséges, 
csak havi egyforintos fizetést 
kértem, lemondva ezzel ar-
ról a 1,2-1,5 millió forintról, 
amit sok éve az MTV-elnö-
kök havonta fel szoktak ven-
ni, annak ellenére, hogy ma-
guk után csődtömeget hagy-
tak. 

- Mibó'l gondolja, hogy 
ön a legalkalmasabb el-
nökjelölt? 
- Természetesen én sem 

hordom a bölcsek kövét a 
zsebemben, de az MTV-ben 
eltöltött 7 év - mind pénz-
ügyi értelemben, mind pedig 
a nézettségi adatokat tekint-
ve - e n g e m i g a z o l . C s a k 
hogy tényekkel is igazoljam 
ezt a tételt: az utóbbi tíz év-
ben a legnézettebb tévémű-
sorok az e n y é m e k vo l tak , 
például volt olyan Frideri-
kusz Show, amit 6,4 millió 
ember nézett meg - nyilván 
a dallasbeli Jockey jóvoltá-
ból is - , de á t lagosan is a 
show-imat 4,3-5,2 millió né-
ző követte figyelemmel. Per-
sze vannak, akik megkérdő-
jelezik, hogy mit értek én a 

közszolgálatisághoz, hiszen 
show-im elsősorban keres-
kedelmi jellegű produkciók 
voltak. Ezt nyilván az mond-
ja, aki munkásságom 20-25 
évét nem ismeri kellő apró-
lékossággal, hiszen - a tévé-
zést megelőzve - a Magyar 
R á d i ó b a n tö l tö t t 15 é v e m 
alatt csupa közszolgálati mű-
s o r b a n d o l g o z t a m , a 168 
óránál, a Rádió Krónika, il-
letve belpolitikai rovatánál. 
De a Magyar Televízióban is 
voltak bőséggel közszolgála-
ti műso ra im, így az imént 
e m l í t e t t „Az én m o z i m " , 
vagy a közel három éven át 
tartott „Másképpen beszél-
g e t e k " , de e m l í t h e t n é m a 
tisztán politikai heti magazi-
nomat a tv2-ről, a „Frideri-
kusz, Szubjektív"-et is. Az 
már csak hab a tortán, hogy 
ezeket a műsoraimat is milli-
ók követték, például „Az én 
moz im" -a t r endszeresen 4 
millió ember nézte, a „Más-
képpen beszélgetek"-et 3-3,5 
m i l l i ó . És ha m é g e h h e z 
h o z z á v e s s z ü k , hogy az 
MTV-ben töltött hét évem 
alatt - az ő adataik szerint -
összesen 2 milliárd 400 mil-
lió forint nyeresége volt csak 
a Fr ider ikusz-műsorokon a 
Magyar Televíziónak, akkor 
igazán nem értem, hogy mi-
re való 9 kételkedés. 

- De abba, hogy ki lesz a 
Magyar Televízió elnöke, 
mindig is beleszólt a poli-
tika. Ettől nem tart? 
- Nem. Je len tkezésemet 

erre a posztra a demokrácia 
főpróbájának is tekinthetjük. 
Ha a c s o n k a , c sak a kor -
mánypárti tagokból álló kura-
tórium elnöksége a négy je-
lölt közül engem je lö l , s a 
társadalmi szervezetek dele-
gálta 25 kurátor megválaszt, 
elhihetjük, amit hivatalosan 
mondanak nekünk. Ha eluta-
sítanak, a hatalomnak marad 
egy alig nézett tévéje, amivel 
ugyebár nem fog tudni nyo-
mást gyakoroln i a köze lgő 
v á l a s z t á s o k r a . Az is igaz , 
hogy egy annyira elkötelezet-
len emberrel , mint amilyen 
én vagyok, nem lehet sokat 
kezdeni. Tehát állok a meg-
mérettetés elé. 

- És ha nem jön össze? 
Ha mégsem ön lesz az 
MTV elnöke? 
- Mindenesetre nem lesz 

irigylésre méltó helyzetben 
az a kuratóriumi elnök, aki-
nek azt ke l l b e j e l e n t e n i e , 
hogy nem engem tartanak a 
legalkalmasabb jelöltnek. De 
semmi baj. Akárhogy is dön-
tenek, én így is, úgy is nyerek 
ezzel. Legfeljebb nem segít-
hettem, mert nem engedték. 

Z . K. 

Városi gyerekek a Tündérkertben 

Tánc, egy életen át 
Alsó tagozatos kisfiúk és 

kislányok magyar és román 
táncokat mutattak be a Szegedi 
Nemzeti Színház nagyszínpa-
dán. A Tündérkert című záró 
képet követő vastaps kifejezte, 
a gyerekek mestere, a néptánc-
pedagógus, a Hammidó Alap-
fokú Művészeti Iskola néptánc 
tanszakának vezetője, a Szeged 
Táncegyüttes tanára, Halmi 
Zoltán sokat tud arról, hogy a 
néptánc élvezetes, izgalmas, 
sőt: művészet. 

- Az ember önkifejezési 
formájából, a gyöngyös-
bokrétás korszakon és a 
táncház mozgalmon át 
színpadi művészetté nőtte ki 
magát a néptánc. Az, hogy 
Csongrád megye szinte 
minden alapfokú művészeti 
iskolájában oktatják a nép-
táncot, milyen változást hoz 
a műfaj történetében? 
- Az amatőr néptánc rene-

szánszát éli. Köszönhető ez a 
művészeti iskolák hálózatának. 

illetve annak is, hogy a szakma 
megszűri magát. Csak az tanít-
hat néptáncot, aki elvégezi a 
táncművészeti főiskola nép-
tánc-pedagógusi szakát. Szege-
den heten rendelkezünk ilyen 
végzettséggel. 

- A megfigyelés - aki nem 
tudja, tanítja - igazságtar-
talmát ön azzal cáfolja, 
hogy a minap is tanítványai 
körében lépett színpadra, 
saját gyűjtése alapján ké-
szített koreográfiát, román 
táncokat mutatott be, mi-
közben tanul is, hiszen -
miután elvégezte a tanár-
képző, de a táncművészeti 
főiskolát is - jelenleg az 
egyetemen néprajz szakos 
hallgató. 
- Szeretek táncolni, imádok 

tanítani. Nem vagyok diploma 
gyűjtő, ellenben meggyőződé-
sem: ezt a műfajt magas szin-
ten oktatni és színpadra vinni 
csak így lehet. Ez a mozgása-
nyag csak a színpadon éli túl a 

XXI. századot, mert a faluban 
már nem élhet tovább. 

- Nem anakronizmus, hogy 
városi gyerekek ropják a csár-
dást, tanulják a vidéki ember 
nuKílulatait, szokásait? 
- A néptáncos gyerekek ér-

zelmileg gazdagodnak, mert 
megismerik a hagyomány és a 
művészet egy olyan szeletét, 
melyhez kötődnek is. A folkló-
rismereti órák pedig ahhoz já-
rulnak hozzá, hogy ne csak „a 
lábukat tudják csavargatni", ha-
nem a néprajz szépségeit is föl-
fedezzék tudják; a jeles napok-
hoz, az emberi sorsfordulókhoz 
milyen szokások kapcsolódtak. 
Belülről is gazdagodnak: meg-
ismerik azokat a népdalokat, 
melyek nem szerepelnek az 
ének tankönyvekben. Nem kér-
dés, amit mi csinálunk, az jó és 
hasznos dolog. 

- Mi mindenre jó a nép-
tánc? 
- Fejleszti a mozgáskészsé-

get, a ritmusérzéket, fegyelemre 

tanít. Látványosan fejlődnek 
egyetlen év alatt még a mozgás-
kootdinációs problémával küsz-
ködő gyerekek is. Az első évek-
ben játékokat tanítok, ugyanak-
kor egy-egy olyan motívumsort 
is becsempészek, mellyel a gye-
rekek elsajátítják az alaplépése-
ket és mozdulatokat. A néptán-
cot onnantól kezdve, hogy vala-
ki járni tud, és addig, amíg járni 
tud, lehet gyakorolni, szeretni. 

- Hat éve járja a Békés me-
gyei román falvakat, példá-
ul Kétegyházúról hozott ere-
deti táncokat 
- Az utolsó 24. órában va-

gyunk. Még lehet találni idős 
embereket, akik emlékeznek a 
tradicionális folklórra. Szeged-
ről, magyar gyerekként, magyar 
tanítványokat viszek Kétegyhá-
zára román táncokat tanulni. 
Nemzetiségi kérdés soha nem 
merül föl a táncosoknál. Min-
den nép tánca az egyetemes 
kultúra része. 

Ú. I. Halmi Zoltán imád tanítani. (Fotó: Miskolczi Róbert) 

A Csongrád Galériában, 
szombaton 

Festmények 
és ruhák 

Munkatársunktól 
Festmények, ruhák és rá-

adásként házimuzsika. E há-
rom dolog eddig nem volt 
együtt a Csongrád Galériá-
ban sem, de a szervezők ki-
próbálnak egy ötletet, melyet 
a közönség vagy díjaz vagy 
csak... csodálkozik. 

Szombaton, jú l ius 23-án 
délután fél ötkor Harb József 
(1929-1955) festő és Mészá-
ros Éva ruhatervező művész 
munkáiból közös kiállítás nyí-
lik, melyhez bevezetőt mond 
Molnár József, Csongrád vá-
ros polgármestere, majd Fe-
ledy Balázs művészeti író, a 
Vigadó Galéria igazgatója be-
szél a látnivalókról. Közre-
működik: Mészáros Károly 
színész-rendező. Ezt nyom-
ban ház imuzs ika követi , 
melynek szereplői: dr. Gu-
lyás Lajos és Gulyás Lajos 
(zongora) és Busa Tamás 
operaénekes. 


